
پاسخ به سوالات شما درباره 
خدمات تامین اجتماعی

آیا تامین اجتماعی در زمان فوت بیمه شــده هم 
برای مراسم ترحیم کمک هزینه ای واریز می کند؟

بله، پرداخت کمک هزینه مراسم ترحیم از تعهدات 
سازمان تامین اجتماعی به جامعه تحت پوشش است. کمک هزینه مراسم ترحیم 
مبلغ مقطوعی است که به منظور تامین هزینه های مربوط به کفن و دفن بیمه شده 
به خانواده وی پرداخت می گردد. دریافت این خدمت نیز غیرحضوری شــده و 

بعد از این نیازی به مراجعه مردم برای دریافت این کمک هزینه نخواهد بود.
فرد متقاضی باید پس از ورود به سایت خدمات غیرحضوری سازمان تامین 
اجتماعی به آدرس  es.tamin.ir  با انتخاب گزینه بیمه شدگان/امور بیمه شدگان/
کمک هزینه مراسم ترحیم، درخواست کمک هزینه مراسم ترحیم را ثبت نماید.

مبلغ کمک هزینه مراسم ترحیم چقدر می باشد:
مبلغ کمک هزینه مراسم ترحیم معادل یک ماه حداقل دستمزد زمان فوت 
می باشد. بیمه شده و مستمری بگیر اصلی نیز در صورت فوت همسر از حمایت 

مذکور برخوردار می گردند.
کارشناس بیمه تامین اجتماعی شعبه کیش-الهام قانع

اقتصادی 6

گروه اقتصادی- مدتی است که 
زمزمه های ادغام دو وزارتخانه نفت و 
نیرو به گوش می رســد، این زمزمه ها 
از جایــی قوت گرفــت که وزیر نفت 
در مراســم افتتاحیه ششمین کنگروه و 
نمایشــگاه نفت و نیرو، از عملی بودن 

تشکیل وزارت انرژی سخن گفت.
زنگنــه اظهار کــرد: نفت و نیرو 
باید یک پارچه باشند؛ من مدت ها با آن 
مخالف بودم، اما ضروری اســت آن ها 
یک پارچه باشــند. در دولت سیزدهم 
بهتر است وزارت انرژی داشته باشیم. 
تشکیل وزارت انرژی انجام شدنی است 
و مجلس شورای اسلامی می تواند در 

این زمینه اقدام کند. 
اما ســوالی که ذهن ها را به خود 
مشغول می کند، این است که چه اتفاقی 
باعث شــد تا بیژن زنگنه پس از سال ها 
مخالفــت، به یکباره تبدیــل به موافق 
تشــکیل وزارت انرژی شــود؟ چرا با 
وجود ایــن که یکی از محور های مهم 
برنامه سوم توســعه اقتصادی کشور، 
ادغام دو وزارتخانه نفت و نیرو بود، اما 

تاکنون این اتفاق رخ نداده است؟
وزرای نفت و نیرو هیچگاه 
مخالف ادغام این دو وزارتخانه 

نبودند
هوشــنگ فلاحتیان، معاون وزیر 
نفــت در امــور برنامه ریــزی، درباره 
اظهــارات اخیر وزیر نفــت پیرامون 
موافقت با تشــکیل وزارت انرژی بیان 
کرد: من فکر می کنم اگر مدیریت بخش 
انرژی کشور یکپارچه باشد، حتما نتایج 
بهتری حاصل خواهد شــد و یک نفر 
پاســخگوی این خواهد بود که در این 
بخش چه مســائلی می گذرد و کشور 
به ویژه در بحث بهینه ســازی مصرف 

انرژی باید به کجا برود.
او گفت: با توجه به روند افزایش 
مصرف انرژی در بخش های مختلف، 
بهینه ســازی دیگر یک انتخاب نیست 
بلکه یک الزام در کشــور ماســت. در 
قوانین برنامه توسعه سال های گذشته بر 

این موضوع تاکید شــده منتهی بسته به 
شرایط کشور، در یک مقطعی از اولویت 
خارج شده اســت. فلاحتیان تصریح 
کرد: تا جایی که به خاطر دارم، هیچگاه 
وزرای نیرو و نفت به صورت جدی با 
تشکیل وزارت انرژی مخالف نبودند و 
همیشه می گفتند که شرایط برای این کار 

فراهم نیست.
روی  از  زنگنــه  ســخنان 

احساس تکلیف بود!
او بیان کرد: بنابراین این که می بینیم 
علی رغم این که پایان کار دولت است، 
اما وزیر نفت بــه عنوان تکلیف خود، 
نظریه تخصصی خودش را برای الزامی 
بودن وزارت انرژی بعد از این ســال ها 

ارائه می کند، مسئله کوچکی نیست.
معاون برنامه ریــزی وزیر نفت 
گفت: فردی با این همه تجربه وزارت در 
شرایطی که نفعی به خودش نمی رسد، 
نظر تخصصی اش را اعلام کرده است. 
می دانیم که کار دولت در حال تمام شدن 
است و مسئولان دیگری در این بخش 
مشــغول به کار می شوند و آقای زنگنه 
حتما از روی احساس تکلیف این نظر 
را بیان کرده است. باید این را به فال نیک 
گرفت که یک نفر احساس مسئولیت 
کرده و نظریه کارشناســی و تخصصی 

اش را در این حوزه اعلام می کند.
او گفت: امیــدوارم افرادی که از 
این موضوع مطلع شده اند، بتوانند نقش 
خــود را در این زمینه ایفا کنند. باید این 
موضوع را در جهت کم کردن مشکلات 

بخش انرژی، گامی به جلو تلقی کرد.
آب در تشکیل وزارت انرژی 

جایی ندارد
فلاحتیان درباره شرایطی که باید 
برای تشــکیل وزارت انــرژی و ادغام 
وزارتخانه های نفت و نیرو وجود داشته 
باشد، گفت: در گذشته مفاهیم مختلفی 

در این باره در اذهان متبادر می شد.
او افزود: گاهی برخی از دوستان 
فکر می کردند که تشکیل وزارت انرژی 
یعنی این که بخش آب وزارت نیرو نیز 

وارد وزارت انرژی شــود، در صورتی 
کــه این موضوع بعد ها اصلاح شــد و 
مشخص شد که بخش آب وزارت نیرو 
باید در بخش های دیگر کشور مثل منابع 
طبیعی و محیط زیست که همبستگی 

بیشتری دارند، ادغام شود.
معاون سابق وزیر نیرو در امور برق 
و انرژی، اظهار کرد: مباحث مطرح شده 
در تشکیل وزارت انرژی بیشتر مربوط 
به این اســت که بخش برق و گاز باید 
به هم نزدیک شوند. در زمستان که می 
خواهیم برق مــورد نیاز مردم را تامین 
کنیم، اصلی ترین نهاده ای که ایفای نقش 

می کند، سوخت نیروگاه هاست.
او تاکید کرد: اگر ناهماهنگی در این 
زمینه صورت بگیرد، منجر به خاموشی 
منازل مردم می شــود. مسئولان حوزه 
انرژی باید محاسبه کنند که در آینده چه 
میزان گاز، نفت گاز یا سایر حامل های 

انرژی را می توانیم به نیروگاه ها بدهیم.
فلاحتیان گفت: بر اساس این باید 
نقش نیروگاه های تجدیدپذیر را تعریف 
کرد، نمی توان همه برق مورد نیاز کشور 
را به ســوخت های فسیلی متصل کرد. 
باید در سبد تولید برق کشور، به توسعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر، هســته ای و 
حتی ذغال ســنگی دارای فیلتر که آب 
کمتری مصرف می کنند، اهمیت بدهیم.

او گفــت: یکپارچــی موجــب 

می شود، کسی که مسئول تامین انرژی 
کشور است، حواسش به تامین سوخت 
خودرو ها و به همان میزان، ســوخت 
مورد نیاز نیروگاه ها باشد. معاون برنامه 
ریــزی وزارت نفت در ادامه گفت: در 
بحث راندمان نیروگاه ها نیز همینطور 
اســت و یک نفر باید پاسخگو باشد. 
باید مشخص شود که چه کسی متولی 
افزایش راندمان نیروگاه ها و تامین منابع 

لازم برای آن است؟
او در پایان تاکیــد کرد: تمام این 
موارد باعث می شــود که ما در ساختار 
انرژی کشــور یک تجدیدنظر داشته 

باشیم و امیدوارم این وفاق در مجلس و 
دولت ایجاد شود.

مزیت های تشــکیل وزارت 
انرژی

رضا پدیدار، رئیس کمیســیون 
انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی استان تهران، 
در گفــت و گو با خبرنــگار اقتصاد و 
انرژی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران 
جوان، گفت: راجع به تشکیل وزارت 
انرژی، اختلاف نظر های بسیار زیادی 
وجود دارد. وظایف و مسئولیت هایی 
که به عنوان تامین کننــده پایه اقتصاد 
کشــور یعنی برق، متوجه وزارت نیرو 
و از طــرف دیگر به عنوان تامین کننده 
انرژی متوجه وزارت نفت است؛ هنوز 

در تعامــل میان تبدیل ماده اولیه انرژی 
به ماده ثانویه آن، به وجود نیامده است. 
او افــزود: وزارت انرژی تقریبا در یک 
سوم از کشور های جهان تشکیل شده 
و ایران یکی از آن کشور های باقی مانده 
است. کشــور هایی که وزارت انرژی 
تشکیل داده اند، با متمرکز کردن فعالیت 
هایشــان در گام اول، از بروز خطا های 
تکراری جلوگیــری می کنند. در گام 
بعد، به بهینه ســازی مصــرف انرژی 
توجه بیشــتری دارند. پدیدار ادامه داد: 
مزیت دیگر تشــکیل انرژی این است 
که قیمت تمام شــده تعدیل می شود و 
از همه مهمتر، حقوق صاحبان تولید و 
مصرف، حفظ می شود. وزیر نفت نیز در 
اثر اصرار بخش خصوصی و برگزاری 
نشســت های متعدد با آن ها، در نهایت 
به این جمع بندی رســید که ادغام دو 
وزارتخانه نفــت و نیرو و در حقیقت 
تشکیل وزارت انرژی، موثرتر از فعالیت 

آن ها به صورت تفکیک شده است.
مخالفان چه می گویند؟

در حالی که پس از ســال ها، بیژن 
زنگنه وزیــر نفت با موضــوع ادغام 
وزارتخانه های نفــت و نیرو موافقت 
کرده، این بار رضا اردکانیان، وزیر نیرو 
بــا حضور در برنامه گفت و گوی ویژه 
خبری ۱۱ بهمن ماه، مخالفت خود با این 

موضوع را اعلام کرد.  
اردکانیــان در این بــاره بیان کرد: 
در فصل ســرما وقتی به مشکل کمبود 
سوخت برخورد می کنیم، رفتن به سراغ 
چنین راه حل هایی بیشــتر آدرس غلط 
دادن اســت، الان فرصتی فراهم شده تا 
توجه ما به موضوع مهم اصلاح مصرف 
انرژی در کشــور جلب شود؛ بنابراین 
ما به عنوان مســئولان، مردم به عنوان 
مصرف کننــدگان و رســانه در حوزه 
آگاهی بخشــی، باید توجه ویژه ای به 

اصلاح مصرف انرژی داشته باشیم.
وزارت انرژی، راحت الحلقوم 

اصلاح مصرف است
او کنایه ای هم به موافقان تشکیل 
وزارت انــرژی زد و گفت: طرح کردن 
چنیــن راحــت الحلقوم هایی، آدرس 
غلط دادن است! درباره ادغام و تفکیک 
وزارت صمت نیز این مسائل را داشتیم. 
اکنــون برای تشــکیل وزارت انرژی،  
یکی دو سالی است که دولت و مجلس 
صحبت هایی دارند. وزارت انرژی در 
کشــور یک بار تاسیس شد، اما جواب 
نگرفتیم، ســال ۵۳ یــک وزارت آب 
و بــرق، یک شــرکت ملی نفت و یک 
ســازمان انرژی اتمی داشتیم که برخی 
راهــکار مدیریت بهتر آن هــا را ادغام 

کردن می دانســتند و این کار انجام شد، 
ولــی وقتی دیدند نتیجه ای نداشــت، 

دوباره آن را تفکیک کردند.
تشــکیل وزارت انــرژی با 
مدیریت فعلــی نمی تواند موثر 

باشد
کوروش کرم پور، کارشناس حوزه 
انرژی، درباره تلاش ها برای این ادغام، 
گفت: کشور ما مشکلات بسیاری دارد، 
با این نوع مدیریتی که در کشور وجود 
دارد، ادغــام وزارت خانه های نفت و 
نیرو با سازمان انرژی اتمی نتیجه خوبی 
نخواهد داشت. او افزود: اگر قرار باشد 
چنین اتفاقی بیفتد، حداقل یک ســال 
زمــان نیاز دارد تا این پس از این ادغام، 
اعضای این سه نهاد بخواهند یکدیگر 
را بشناســند و عملا یک سال به اقتصاد 
کشور آسیب وارد می شود. کرم پور ادامه 
داد: مدت هاســت که وقت مردم را با 
ادغام و تفکیک کردن ها تلف می کنند؛ 
دولت قــرار بود به مردم امید بدهد، اما 
چه شد؟ آیا همین وزاتخانه های فعلی 
موفــق بوده اند کــه می خواهند ادغام 
کنند؟ وزارت نیرو در بحث آب موفق 
بوده یا برق؟ چرا این همه سد نیمه کاره 

در کشور وجود دارد؟
او بیان کــرد: آیا مدیریت وزارت 
نفــت موفق بــوده اســت؟ مدیریت 
ناکارآمــد نفتی که ایــن همه اعتراض 
به همراه داشــته، چطور می خواهد با 
وزارت نیــرو و ســازمان انرژی اتمی 
که دست کمی از یک وزارتخانه ندارد 

ادغام شود؟
مشکل کشور، ادغام و تفکیک 

کردن وزارتخانه ها نیست
عضو کمیســیون انرژی مجلس 
دهــم اظهار کرد: ما تجربه این کار ها را 

در گذشته هم داشته ایم که تجربه های 
موفقی نبــوده اند. دولت چندین ماه به 
دنبال این بــود که وزارتخانه صمت را 
به دو بخش صنعت و معدن و بازرگانی 
تفکیــک کند تا بتوانــد وزارت جدید 
بازرگانــی را برای رســیدن به اهداف 
خاص خودش تشــکیل دهد و کشور 
را معطــل نگه داشــت. او افزود: آقای 
رحمانی وزیری بود که داشــت کارش 
را هــر چند با یکســری نقایض، اما به 
خوبی پیش می برد، اما برکنار شد، چون 
با تفکیک وزارتخانه ها مخالف بود. این 
مسئله به کشور و معیشت مردم ضرر زد.
کرم پور تصریح کرد: وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت به طور مستقیم 
با معیشت مردم در ارتباط است، رئیس 
جمهور از یک طرف می گفت که ما در 
شــرایط جنگ اقتصادی هستیم، اما از 
طرف دیگر، لشگر خط مقدم این جنگ 
را چندین ماه بدون فرمانده رها کرد. این 
طور که نمی شــود جنگید. به نظر من 
مشــکل کشور با ادغام یا تفکیک شدن 
نهاد ها حل نمی شود. او ادامه داد: برخی 
کشــور های عربی که در همسایگی ما 
هستند، هیچ حرفی به جزء فروش نفت 
برای گفتن ندارند، برخلاف کشــور ما 
که با این همه ظرفیــت و امکانات، به 
دلیل ضعف هــای مدیریتی و تغییرات 
در تصمیم گیری هــا مثل همین ادغام 
و تفکیــک کردن نهاد هــای مختلف، 
نمی توانند مشکلات مردم را حل کنند، 
زیرا برخی قصد دارند مدیریت ضعیف 
خود را با ادغــام وزاتخانه های نفت و 

نیرو با سازمان انرژی اتمی بپوشانند.
کرم پــور در پایان گفت: اگر یک 
برنامه مدون برای حل مشکلات فعلی 
وزارت نفت، وزارت نیرو و ســازمان 

انرژی اتمی تدوین شود، آن گاه می توان 
به ادغام آن ها فکر کرد، اما در شــرایط 

فعلی این کار صحیح به نظر نمی رسد.
وزارت انــرژی، پیش نیاز 
ایجاد نهاد تنظیم گر حوزه انرژی 

است
همانطور که گفته شد، قانون برنامه 
سوم توسعه کشور به دلیل اهمیت بسیار 
بالای بهینه سازی مصرف انرژی، ادغام 
وزارتخانه های نفت و نیرو را بر دولت 
تکلیف کرد، اما بنابر دلایل ضد و نقیضی 
که در ابتدای گزارش مطرح شــد، این 

مسئله تاکنون عملیاتی نشده است.
اکنــون آن چه که اهمیت دارد این 
است که باید هرچه سریعتر قانون نیمه 
تمام برنامه سوم توسعه کشور، اجرایی 
شود، چون به هر حال، بر اساس نظرات 
کارشناسی شده بسیاری از فعالان حوزه 
انرژی، ایجاد یک نهاد تنظیم در این زمینه 
امری کاملا ضروری است، اما تا زمانی 
که مشــخص نباشد، این وزارتی به نام 
انرژی وجود دارد یا نه برنامه ریزی برای 
ایجاد این نهاد تنظیم گر کم اثر خواهد 
بود. به عقیده کارشناسان، اگر هر کدام 
از دو وزراتخانــه نفت و نیرو، بخواهند 
به صورت جداگانه این نهاد را تشکیل 
بدهند، اثرش کمتر از زمانی اســت که 
چنین نهادی به صورت متمرکز  فعالیت 
داشــته باشد. شــاید بتوان گفت دلیل 
مخالفت برخی افراد مانند وزیر نیرو با 
اجرای این قانون، تجربه تلخ مدیریت 
ضعیفی اســت که مدتهاست گریبان 
کشــور را گرفته و اکنون که دیگر زمان 
زیــادی تا پایان دولــت دوازدهم باقی 
نمانده می توان گفت که دولت سیزدهم 
موظف به اجرای سریعتر قانون در این 

زمینه است.

ادغام وزارتخانه های نفت و نیرو، بخشی از قانون برنامه سوم توسعه کشور بوده که تاکنون اجرایی نشده است.

اندر حکایت تشکیل وزارت انرژی؛ 
زنگنه راضی، اردکانیان مخالف!
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دژپسند: 

قیمت گذاری دستوری در بورس به مرحله 
اجرا نمی رسد

گــروه اقتصادی - وزیر امور اقتصاد و دارایــی درباره احتمال اجرایی 
شــدن قیمت گذاری دســتوری در بورس کالا، گفت: ممکن است این طرح 

اجرایی نشود.
»فرهاد دژپســند« به قیمت گذاری دســتوری که از مدت ها قبل از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح شده بود اشاره کرد و افزود: این موضوع 
از همان ابتدا با حاشــیه های بسیار زیادی همراه بود و معاملات بازار را تحت 
تاثیر قرار داد، در نهایت وزیر صنعت، معدن و تجارت این موضوع را تکذیب 

و اعلام کرد که به هیچ عنوان موافق قیمت گذاری دستوری نیست.
وی ادامــه داد: وزیر صنعت، معدن و تجارت در آخرین جلســه برگزار 
شــده شورای عالی بورس به صراحت اعلام کرد که اعتقادی به قیمت گذاری 

دستوری ندارد.
دژپسند اظهار داشت: به دلیل حاشیه های ایجاد شده از زمان مطرح شدن 
این موضوع، دولت تصمیم گیری در این زمینه را به شورای عالی بورس ارجاع 
داده است؛ بنابراین اگر قرار بر تغییر قیمت گذاری باشد شورای عالی بورس باید 
در این زمینه تصمیم گیری کند. وزیر امور اقتصاد و دارایی با بیان اینکه موضوع 
قیمت گذاری دستوری درخصوص محصولات فولاد در بورس کالا بود، افزود: 
این موضوع باید مدنظر قرار گیرد که تاکنون بورس کالا عملکرد بسیار خوبی را 

از خود نشان داده و متناسب با قواعد و مقررات در حال فعالیت است.
دژپســند اظهار داشت: همیشه شاهد معاملاتی شــفاف در بورس کالا 
بوده ایم و این بازار توانســته اســت کمک بســیاری را به مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان داشته باشد.
چندی پیش شــیوه نامه قیمت گذاری برخی محصولات در بورس کالا 
توســط وزارت صنعت، معدن وتجارت ارایه شد که واکنش هایی را به دنبال 

داشت که در نهایت با عقب نشینی وزارت صنعت همراه شد.

اکنون آن چه که اهمیت دارد این است که باید هرچه سریعتر 
قانون نیمه تمام برنامه ســوم توسعه کشور، اجرایی شود، 
چون به هر حال، بر اساس نظرات کارشناسی شده بسیاری 
از فعالان حوزه انــرژی، ایجاد یک نهاد تنظیم در این زمینه 
امری کاملا ضروری است، اما تا زمانی که مشخص نباشد، این 
وزارتی به نام انرژی وجود دارد یا نه برنامه ریزی برای ایجاد 
این نهاد تنظیم گر کم اثر خواهد بود. به عقیده کارشناســان، 
اگر هر کدام از دو وزراتخانه نفت و نیرو، بخواهند به صورت 
جداگانه این نهاد را تشکیل بدهند، اثرش کمتر از زمانی است 
که چنین نهادی به صورت متمرکز  فعالیت داشــته باشــد.

زمزمه های ادغام دو وزارتخانه نفت و نیرو به گوش می رسد؛

گروه اقتصادی - عضو مجمع 
نمایندگان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی گفت: فقدان رویکرد تحقیقاتی 
و پژوهشی در توسعه صنعت شیلاتی 
کشــور و به تبع آن اســتان هرمزگان 
احســاس می شــود که نیازمند توجه 
ویژه اســت. منصور آرامی در دیدار با 
سرپرست جهاد دانشگاهی هرمزگان، 
افزود: در زمینه آبزی پروری و صنعت 
شیلاتی کشــور آن گونه که ضرورت 
بــوده فعالیت تحقیقاتی و پژوهشــی 
صــورت نگرفته اســت کــه این امر 
نیازمند توجه ویژه ای به منظور توسعه 

این صنعت است.
 وی با بیان اینکه پرورش و تربیت 
نیروی انســانی متخصــص و کارآمد 
بهترین گزینه برای توسعه همه جانبه 
کشور اســت، بیان کرد: دانشگاه ها به 
ویژه جهاد دانشگاهی با توجه به رویکر 
فعالیت این واحد می توانند نقش ارزنده 
ای در این عرصه داشــته باشد. آرامی 
افــزود: برای رفع یکی از مشــکلات 
اصلی آبزی پروری در کشور نیازمند به 
پرورش نیروی انسانی متخصص است 
که جهاد دانشگاهی در این خصوص به 
خوبی ورود کرده اســت. وی با اشاره 
به ضــرورت اصلاح برخی قوانین در 
صنعت های نوپا مانند آبزی پروری در 
کشور گفت: کمبود برخی قوانین مورد 
نیاز در عرصه آبزی پروری با توجه به 
ظرفیت استان هرمزگان در این حوزه 
می طلبد که این خلاء بررسی و پر شود.

آرامی تاکید کرد: با توجه به جمع 
اوری  اطلاعــات جهاد دانشــگاهی 
هرمزگان در عرصــه آبزی پروی می 
تــوان با بهره گیــری از این اطلاعات 

به ســمت رفع ضعف ها و تهدیدها و 
استفاده از ظرفیت ها و فرصت ها گام 

برداشت.
وی تصریح کرد: پیگیر تصویب 
قوانیــن مورد نیاز عرصه آبزی پروری 
در صحن علنی مجلس خواهم بود تا 
بتوان مشــکلات این عرصه را رفع و 
زمینه توســعه این صنعت که یکی از 
مولفه های توسعه دریامحور که همواره 
مــورد تاکید مقام معظم رهبری بوده را 

فراهم آورد.
اقتصاد  پیوند ســاختاری 
کشــور با توســعه دریامحور 
نیازمنــد تعمیــق فعالیت های 

پژوهشی و آموزشی است 
همچنیــن سرپرســت جهــاد 
دانشــگاهی اســتان هرمزگان در این 
دیدار با تاکید بر ضرورت توسعه دریا 
محور استان های ساحلی کشور گفت: 
به منظور پیوند ساختاری اقتصاد کشور 
با توســعه دریامحور عــلاوه بر ایجاد 
اشتغال پایدار اهالی مناطق ساحلی باید 
در دو حوزه پژوهش و آموزش تعمیق 
شود و فعالیت های مستمر و بیشتری 
صورت پذیرد.  محمد دل پسند افزود: 
ظرفیت های بینظــری در خصوص 
فعالیت های دریایی در کشــور وجود 
دارد که برای نمونه می توان به فعالیت 
های شــیلاتی از قبیل آبزی پروری و 
صید آبزیان اشــاره کرد. وی تصریح 
کرد: اســتان هرمزگان در عرصه آبزی 
پــروری دارای ظرفیت ها بی نظیری 
اســت که موقعیت بســیار حساس 
جغرافیایی و اهمیت استراتژیک استان 
باوجود ۹۰۰ کیلومتر مرز آبی و استقرار 
۱۴ جزیره بــزرگ و کوچک و جمعاً 

۱۳ شــهر بندری یکی از ظرفیت های 
بالقوه آن اســت. دل پسند دسترسی به 
هر چهار نوع شبکه های ترابری، زمینی، 
دریایی، ریلی و هوایی به عنوان شاهرگ 
حیاتی کشــور در هرمزگان را از دیگر 
ظرفیت های این استان دانست و عنوان 
کرد: برخورداری از منابع متنوع آبزیان 
دریایــی و قابلیت های فــراوان برای 
آبزی پروری، وجود نیروی کار بومی و 
نزدیک بودن به آب های آزاد خصوصا 
در مناطق شــرقی استان مانند سواحل 
مکران و جاســک را از دیگر ظرفیت 
های استان هرمزگان در صنعت آبزی 
پروری دانســت. وی با اشــاره به آمار 
شیلات اســتان در خصوص پرورش 
میگو گفت: حدود ۴۸ درصد از تولید 
میگو کشور متعلق به استان هرمزگان 
اســت و این استان رتبه اول کشور را با 
تولید ۲۲ هزار و ۸۳ تن میگو از مجموع 
۴۶ هزار و ۱۱۴ تن در سال ۹۸ را به خود 
اختصاص داده است. سرپرست جهاد 
دانشگاهی استان هرمزگان اضافه کرد: 
۶۷ درصد از تولید بچه میگوی کشور 
به اســتان هرمزگان اختصاص دارد و 
هرمزگان رتبه اول کشور با تولید ۲ هزار 
و ۳۵۰ میلیون قطعه از مجموع ۳ هزار و 
۶۹۲ میلیون قطعه بچه میگو در سال ۹۸ 
را کســب کرده است. وی با بیان اینکه 
کل خوراک میگو ۴۴ هزار و ۹۹۸ تن که 
۵۸ درصد آن در  استان هرمزگان تولید 

می شود، افزود: میانگین تولید در واحد 
سطح در مزارع استان در سال ۱۳۹۷ در 
حدود۲/۵ تا ۳ تــن در هکتار بوده که 
بیشترین مقدار در کشور هست که در 
سطح دنیا این مقدار بین ۱۵ تا ۲۵ تن در 
هکتار است این در حالی است که تنها 
در حــدود ۲ تا ۳ درصد از مزرعه های 
پرورش میگو در استان از مکانیزه شده 
و از فناّوری های جدید استفاده می کند. 
وی با اشــاره به صنعت پرورش 
ماهــی در قفس در اســتان هرمزگان 
گفــت: در حال حاضــر ۴۲ درصد از 
تولید ماهی دریایی در قفس کشــور 
به اســتان هرمــزگان اختصاص دارد. 
هرمزگان همواره به عنوان پیشــگام و 
قطب پرورش ماهــی در دریا مطرح 
بوده است و میزان تولید ماهی در قفس 
کشور در ســال ۹۸ بالغ بر ۱۴هزار تن 
بوده که از این میزان اســتان هرمزگان 
توانســته بالغ بر ۵ هــزار و ۹۰۰ تن را 
به خود اختصاص دهد. دل پســند به 
صید آبزیان در استان اشاره کرد و گفت: 
هرمزگان با بیش از ۲۵۶ هزار تن صید 
سالانه، به تنهایی ۳۶ درصد صید کشور 
را در اختیار دارد و دارای بالاترین میزان 

صید در آب های آزاد کشور است.
وی با اشــاره به نقاظ ضعف در 
بهره وری بیشــتر از صنعت آبزیان در 
کشــور عنوان کرد: آبــزی پروری در 
کشــور به دلیل وجود نقاط ضعفی از 

قبیــل عدم انجام تحقیقات در زمینه ی 
پرورش ماهیان دریایی در قفس، فقدان 
برنامه جامع جهت توسعه صنعت آبزی 
پروری ماهیان دریایــی، کمبود کادر 
تخصصی در زمینــه تکثیر و پرورش 
ماهیان دریایی در داخل کشور، فقدان 
ارتباط علمی و فنی کافی با کشورهای 
پیشــرفته تکثیــر و پــرورش ماهیان 
دریایی، کمبود تحقیقات و مطالعات در 
زمینه تکثیر و پرورش ماهیان دریایی در 
آبهای جنوب کشور، نتوانسته تا کنون 
به جایگاه اصلی خود در اقتصاد برسد.

وی عدم وجود اطلاعات کافی از 
سلیقه مصرف بازار کشور هدف،عدم 
وجود سیستم مناسب بازاریابی برای 
محصــولات در کشــورهای هدف، 
نبود تحقیقــات بازار، بروز بیماریهای 
میکروبی و عدم کنترل علمی به جهت 
پیشگیری از بروز مجدد، کاهش میانگین 
تولید مزارع پرورش میگو به دلیل بروز 
تلفات گسترده  را از دیگر نقاط ضعف 
این عرصه دانست که دردانشگاه ها به 
ویژه جهاد دانشگاهی می توانند در رفع 
آنها نقش بسزایی داشته باشد دل پسند 
همچنین قاچاق محصولات دریایی و 
پرورشی با کیفیت پایین به کشورهای 
حوزه خلیج فارس را از جمله تهدیدات 
عرصه آبزی پروری در کشور دانست 
و گفت: عدم دسترســی مســتقیم به 
بازارهای مطرح جهانی، واردات مواد 

اولیه برای صادرات از قبیل غذای میگو 
و عدم تخصیــص ارز دولتی )حدود 
۸۰ درصــد(، بروز و شــیوع بیماری 
در صنعــت پرورش میگوی اســتان، 
مشکلات لجستیک برای حمل ونقل 
و عدم برند ســازی بــرای صادرات 
محصولات دریایی و آبزیان پرورشی 
را از دیگر تهدیدات موجود در عرصه 

صنعت آبزی پروری کشور دانست.
وی با بیان اینکه جهاددانشگاهی 
می توانــد نقش موثــری در کاهش 
تهدیــدات و ضعــف هــای صنعت 
آبــزی پروری در کشــور و به ویژه در 
استان هرمزگان داشــته باشد، افزود: 
جهاد دانشگاه با بهره گیری از ظرفیت 
های موجود خود در مراکز تخصصی 
مرتبط مانند مرکز خدمات تخصصی 
آبزی پروری جهاد دانشــگاهی واحد 
مازنــداران، مرکز خدمات تخصصی 
آبزی پروری دریایی جهاد دانشگاهی 
استان بوشهر و مرکز خدمات تخصصی 
آبزی پروری سازمان جهاد دانشگاهی 
تهران مــی تواند بازوی شــیلات در 
توســعه صنعت آبزی پروری کشور 

باشد.

گــروه اقتصــادی - نماینده 
اتاق بازرگانــی بندرعباس در غرب 
هرمزگان گفت: واگــذاری امور به 
بخــش خصوصی و هموار ســازی 
مســیر برای فعالیت برای این بخش 
مهم، تنها کلید رشد اقتصادی کشور 

و استان هرمزگان است.
بدر دریابان اظهــار کرد: نبض 
اقتصاد کشــورها در دســتان بخش 
خصوصی اســت و ایــن در حالی 
است که فعالان اقتصادی ما به سختی 
امورات خود را بــه پیش می برند و 
قوانین یک شبه و غیرکارشناسی زمان 

و هزینــه زیادی را متحمل این بخش 
حیاتی کشور کرده است.

وی بیان کرد: شهرستان بندرلنگه 
با چنین قدمت تاریخی در بعد تجاری 
نباید در بعد اقتصادی وضعیت امروز 
را شــاهد می بود بلکه این شهرستان 
بــا توجه به نزدیکی به کشــورهای 
حاشــیه خلیج فارس بایــد در بعد 
تجاری حرف اول را می زد. دریابان 
عنوان کرد: سرعت رونق تجاری در 
بندرلنگه رضایت بخش نیســت و ما 
به عنوان نماینــدگان پارلمان بخش 
خصوصی می خواهیم مسیر توسعه 

تجــاری هموارســازی و واگذاری 
امور به بخش خصوصی با ســرعت 
بیشــتری و بدون سنگ اندازی انجام 

شود. 
نماینده اتاق  بازرگانی بندرعباس  
در غرب هرمزگان خاطرنشــان کرد: 
زیرســاخت های تجاری بندرلنگه 
تقویت شــود آیا سود آن به استان و 
کشــور نمی رسد؟ ایجاد منطقه ویژه 

اقتصادی در این شهرســتان با چنین 
موقعیتی آیا به ســود اقتصاد اســتان 
نیســت؟ در واقع اهمیت بنادر غرب 
هرمــزگان و قدمت تاریخی گمرک 
بندرلنگه و بندرکنــگ در صادرات 
و واردات بر کســی پوشیده نیست، 
اما زمان رســیدن بندرلنگه به جایگاه 
واقعی خود در بعد تجاری همچنان 
در از هاله ای ابهام  باقی مانده است. 

عضــو هیات نماینــدگان اتاق 
بازرگانــی بندرعبــاس اضافه کرد: 
اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی بندرعباس تمام تلاش 
خود را برای رفع موانع و مشــکلات 
فعالان اقتصادی به کار بســته است و 
امیــد می رود مســوولان نیز همانند 
کشورهای توســعه یافته به اهمیت 
بخش خصوصی در رشــد اقتصادی 

کشور واقف شــوند و در واگذاری 
امور به بخش خصوصی تعلل نکنند.

عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس:

فقدان رویکرد پژوهشی در توسعه صنعت شیلاتی کشور 
محسوس است

نماینده اتاق بازرگانی بندرعباس در غرب هرمزگان:

سرعت رونق تجاری بندرلنگه رضایت بخش نیست


